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جشنواره جا مانده از اختتامیه 

  فکر می کنید فیلم تان در شب اختتامیه به 
حقش رسید یا جوایز دیگری هم بود که می توانست به 
فیلم تان برسد، اما مصلحت اندیشی هایی که معمولا در 

تقسیم جوایز وجود دارد، نگذاشت این اتفاق بیفتد؟
بهترین قاضی مردم  هستند؛ حتی مردم می توانند بگویند 
این جایزه ای که من گرفتم حقم بوده یا نبوده است، اما 
به هر حال اینکه حتی فیلمنامه این فیلم نامزد نشد یا 
نگاه ویژه تری به فیلمبرداری اش نشــد، برای من کمی 
ابهام دارد. مطمئنا داوران هم دلایل خاص خودشان را 
داشته اند. چیزی که مهم است، رضایت مردم است. داور 
و سیمرغ و جشنواره مهم هست، اما نگاه مردم از همه 

اینها مهم تر است.
 چطور شد که برای نخستین فیلم تان 

چنین داستانی را انتخاب کردید؟
تقریبا یک سال و نیم پیش بود که تهیه کننده، طرحی 
چندصفحه ای را در مورد این موضوع برای من تعریف 
کرد که تمام تمرکز آن فقط روی جنگ بود. من تقریبا 
تجربه ای این چنینی را در فیلم »تنگه ابوقریب« داشتم 
که تمام فیلم درباره یک عملیات جنگی بود. این هم چیز 
غلطی نیست. داستان یک فیلم می تواند بر مبنای یک 
عملیات باشد؛ یعنی تمام اوج و فرودها و گره های فیلم، با 
هدف اینکه قهرمان شکست می خورد یا پیروز می شود، 
تعریف شود و با ایجاد تعلیق سینمایی تماشاگر را تا انتها 

با فیلم همراه کند. البته باید از صحنه های اکشن آنچنانی 
در فیلم اســتفاده کرد که تماشــاگر را نگه دارد، اما از 
آنجایی که در فرهنگ شرق و به ویژه ایران علاقه شدیدی 
به قصه شنیدن وجود دارد، ما آمدیم قصه عشقی را که 
وسط این جنگ گرفتار شده به فیلمنامه اضافه کردیم؛ 
اینکه شخصیت از مرحله عاشق بودن فراتر می رود و به 
عشق به وطن، اهالی روستا و افرادی که به روستا آمده اند، 
می رسد که در راستای تعالی شخصیت در روند داستان  
اتفاق می افتد؛ بنابراین تصمیم بر این شد که این قصه 
عاشقانه به بخش جنگی ماجرا اضافه شود تا تماشاگر با 
علاقه بیشــتری فیلم را دنبال کند؛ ضمن اینکه من به 
هر حال به کار برای کشورم، برای خاک، برای مرز و بوم 
و برای مردمم علاقه وافری دارم. بنابراین، زاویه نگاه را 
چه در فیلمنامه و چه در کارگردانی آوردیم کنار مردم؛ 
یعنی قهرمان مان شد شخصیتی از جنس مردم، دوربین 
همیشه کنار مردم بود و تمام مصایب و سختی های مردم 

را در دوران جنگ نشان دادیم.
 فیلم شما ستاره ای که عامل جذابیت 
در گیشه باشد، ندارد. فکر می کنید این موضوع 

چقدر بر استقبال از فیلم تان اثر بگذارد؟
همانطوری که طبیعتا مردم از داستان گویی خوش شان 
می آید، از دیدن چهره ها هم خوش شان می آید، اما آیا در 
تمام سریال هایی که در آن سوی آب ها تولید می شوند، 

چهره شــاخصی پیدا می کنید؟ سریال ســازی در اصل 
بازیگرسازی است برای فیلم های سینمایی. موضوع اصلی 
این است که داستان دلچسبی داشته باشید و اگر بتوانید 
فرم و سر و ساخت درستی به آن بدهید که در این صورت 
احتمالا با موفقیت مواجه می شــوید. البته برای اینکه 
بتوانید ذائقه مردم را تغییر بدهید، مسیر سختی در پیش 
دارید. به نظر من راهکار این است که در حوزه سریال سازی 
باید مسیر را برد به ســمت بازیگرانی که مستعدند، اما 
چهره نیستند و بعد از این ها در ســینما استفاده کرد. با 
تمام احترامی که برای بازیگران چهره و شــاخص قائلم، 
ولی امــروزه بخش عمده بودجه یک فیلم به دســتمزد 
بازیگران چهره اختصاص می یابد. قاعدتا بازیگران چهره 
هم معتقدند که در فروش این هزینه را برمی گردانند، ولی 
واقعیت این است ؛قبل از اینکه فروشی اتفاق بیفتد، باید 
فیلمی ساخته شود. به نظر می رسد معرفی بازیگرانی که 
مستعد ، ولی ناشناخته اند، کلید  طلایی برای فیلمسازی 
بسیاری از افراد است. من آدم های زیادی را می شناسم 
که شرایط ساخت فیلم را دارند، اما بودجه اساسی برای 
حضور بازیگر چهره در فیلم شــان را ندارند. بعد باید به 
خودت اطمینان و به هدایت بازیگر اعتماد داشت  تا بتوان  

از بازیگر غیرچهره استفاده کرد.
 انتظار جایزه ای را که از شهردار تهران 

در جشنواره گرفتید، داشتید؟

من انتظــار چنین جایزه ای را نداشــتم. وقتی اســم 
شهرداری می آید، وظیفه شهرداری فقط به شهر رسیدن 
نبوده و شــهر فقط خانه و معماری نیســت. بخشی از 
وظایف شــهرداری به فرهنگ و تاریخ شهر هم مربوط 
می شود. چه کسانی در شــهر زندگی می کنند؟ مردم. 
بنابراین بالاترین مرجع نگاه و هدف گذاری شهرداری، 
مردم است. دغدغه اصلی »اتاقک گلی« شکلِ انسانی 
به مردم پرداختن اســت. قهرمان این فیلم از دل مردم 
بلند می شود و از جنس مردم است. این فیلم اتحادی را 
که مردم در جنگ با هم داشتند و برای ماندگاری این 
خاک مقاومت کردند، نشــان می دهد؛ بنابراین یکی از 
درســت ترین جایزه ها جایزه ای است که به مردم تعلق 
می گیرد و شهردار لطف کرد و این جایزه را به فیلم ما داد.

 با دریافت این جایزه، انتظار خاصی از 
شهرداری برای اکران فیلم تان دارید؟

من اعتقاد دارم فیلم من هیچ تفاوتی با آن فیلمی که هیچ 
جایزه ای نگرفته، ندارد. فیلم اگر فیلم باشد، راه خودش 
را پیدا می کند. فیلم باید راه خودش را مثل رود پیدا کند. 
من و تهیه کننده مدام نمی توانیم کنار این رودخانه راه 
برویم و مراقب مسیرش باشیم. فیلم اگر فیلم باشد، هم 
مردم و هم مسئولان پشتش درمی آیند و حمایت های 
لازم از آن شــکل می گیرد و احتمالا در اکــران هم با 

موفقیت مواجه خواهد شد. 

سال سخت هیأت داوران جشنواره
 محمدتقــی فهیم، عضو هیــأت داوران 
جشنواره فیلم فجر  در پاســخ به اینکه 
چرا هیأت داوران جشنواره امسال بیانیه 
نداشــت؟ بیان کرد: قصد نــدارم درباره 
داوری صحبت کنم چون خودم همیشه 

یکی از منتقدان این موضوع بودم که چرا داوران بعد از جشنواره فجر 
اظهارنظر کرده و چالش هایی را برای این رویداد ایجاد می کنند که 
در دوره های گذشته نمونه های مختلفی از آن وجود داشت، اما درباره 
اینکه چرا بیانیه نداشتیم؛ باید بگویم که جشنواره امسال در شرایطی 
خاص برگزار شــد و اگر قرار بر نگارش بیانیه بود، باید رویکردها و 
مسائل متعددی برای واقع بین بودن لحاظ می شد و یک موضع گیری 
و پاسخی را نسبت به پرسش هایی که ممکن است وجود داشته باشد، 
منتشــر می کردیم ولی درنهایت ترجیح دادیم که سکوت کنیم. او 
 درگفت وگویی با ایسنا افزود: در این چند وقت دیدم که پرسش های 
مختلفی وجود دارد؛ ازجمله اینکه چرا مثلا اسامی داوران دیر اعلام 
شده اســت؟ چه فرقی می کرد که ۱۰روز قبل معرفی شوند یا روز 
آخر؟ نکته اینجاست که متأسفانه آن سوی ماجرا دیده نمی شود که 

همه  چیز در کنار هم، سال سختی با حساسیت زیادی را ایجاد کرد.

سینمای جهان

تقسیم جوایز میان چند فیلم

داوران چهل و یکمین جشنواره فیلم فجر، از بین ۲۴فیلم حاضر در 
بخش مسابقه به چند فیلم خاص عنایت ویژه داشتند و بیشتر جوایز 
هم میان این فیلم ها تقسیم شد. براساس جوایزی که   بیست و دوم 
بهمن به برگزیدگان اهدا شــد، ایــن فیلم ها بیشــتر مورد توجه 
 داوران قرار گرفتند: »سینما متروپل«، »غریب«، »اتاقک گلی« و
»شماره ۱۰«. در این میان سینما متروپل را باید فیلم مورد علاقه 
داوران دانســت که از ۴جایزه ای که گرفت ۲سیمرغ مهم به چشم 
می خورد؛ ســیمرغ بلورین بهترین فیلم که همیشه شاخص ترین 
جایزه فیلم فجر و کلا هر جشــنواره و رخداد ســینمایی ای بوده و 
ســیمرغ بلورین بهترین کارگردانی که بعد از جایزه بهترین فیلم، 
مهم ترین سیمرغ جشــنواره اســت. به لحاظ آماری اما این فیلم 
»غریب« بود که بیشترین تعداد جایزه را از جشنواره دریافت کرد. 
۶سیمرغ و ۲دیپلم افتخار و در مجموع ۸جایزه که فیلم محمدحسین 
لطیفی را رکورددار جوایز چهل ویکمین جشــنواره فیلم فجر کرد. 
البته فیلم غریب در بخش های فنی بیشــترین جوایــز را در میان 
فیلم های جشنواره امسال گرفت و دســتش از سیمرغ های اصلی 
کوتاه ماند؛ فیلمی که در ۲رشــته مهم فیلم و کارگردانی، قافیه را 
به ســینما متروپل باخت. از میان فیلم های کارگردان های جوان و 
فیلم اولی که تعدادشان هم در جشنواره امسال بیشتر از همیشه بود، 
این فیلم »اتاقک گلی« ساخته محمد عسگری بود که بیشتر مورد 
توجه قرار گرفت؛ فیلمی که هم سیمرغ بهترین فیلم اول را گرفت و 
هم سیمرغ بلورین جایزه ویژه هیأت داوران را. اتاقک گلی سیمرغ 
بلورین بهترین فیلم بخش مقاومت بین الملل را هم دریافت کرد تا 
بیش از هر فیلم دیگری به عنوان اثر برگزیده نامش تکرار شود. فیلم 
جنگی »شماره ۱۰« هم با دریافت ۴جایزه از فیلم های مورد توجه 

جشنواره امسال بود.

سهم پررنگ نهادها و سازمان ها  در جوایز
بهترین فیلم های جشــنواره امســال نه از دل بخــش خصوصی که از 
میان آثاری بیرون آمدند که با بودجه های عمومی ســاخته شده بودند. 
در این زمینه نمی شــود ایرادی به کار داوران جشــنواره گرفت؛ چون 
واقعا فاصله کیفیــت فیلم های تولیدشــده توســط بخش خصوصی 
 با محصــولات دولتــی زیاد بــود.  اساســا امســال تعــداد فیلم های 
پذیرفته شده بخش خصوصی در جشــنواره زیاد نبود؛ به همین دلیل 
طبیعی بود که بیشتر جوایز هم به فیلم هایی اهدا شوند که محصول نهادها  
بودند.  در این میان بنیاد سینمایی فارابی، سازمان اوج و بنیاد روایت فتح 

با محصولاتشان بیشترین سهم را در جوایز جشنواره امسال داشتند.

۹ جایزه اسکار اسپانیا برای »جانوران«
یک وســترن مــدرن با 
عنوان »جانــوران« که 
در گیشــه های اسپانیا و 
فرانســه هم موفق ظاهر 
شــده بود، ۹ جایــزه از 
جوایز گویا ۲۰۲۳ را از آن 
خود کرد. به گزارش مهر 
به نقــل از ورایتی، فیلم 

»جانوران« ساخته رودریگو ســوروگوین، کارگردان ۴۱ ساله 
اســپانیایی جوایز بهترین فیلم، بهترین کارگردانی و بهترین 
فیلمنامه را از سی و هفتمین دوره جوایز گویا دریافت کرد. این 
فیلم در گیشه سینماهای کشورش و فرانسه هم موفقیت های 
بزرگی به دســت آورده و محبوب مردم هم بوده است.  در یک 
رویداد نادر، یک بازیگر خارجی به نام دنیس منوشه فرانسوی که 
بازیگر »حرامزاده های بی آبرو« تارانتینو هم بود، جایزه بهترین 
بازیگر مرد را برای »جانوران«دریافت کرد. وی برای نقش آفرینی 
فوق العاده اش در نقش یک مهاجر فرانسوی در گالیسیای امروزی 
که توسط مردم محلی با استهزا روبه رو می شود اما از عقب نشینی 

خودداری می کند، دریافت کرد.  

 فیلمخوب
راهشراپیدامیکند

گفت وگو با محمد عسگری، کارگردان فیلم »اتاقک گِلی« 

سی وهشتمین جشــنواره موســیقی فجر علاوه  بر 

میزبانی پایتخت، به طور همزمان در ۱۴استان دیگر موسیقی
کشور نیز برگزار خواهد شد و در مجموع، ۱۶۶اجرای 

صحنه ای در پهنه ایران روی صحنه خواهد رفت. به گزارش ستاد خبری 
سی وهشتمین جشنواره موســیقی فجر، همزمان با برگزاری جشنواره 
موسیقی فجر در تهران، ۱۶۶اجرای صحنه ای در استان های آذربایجان 
شرقی، البرز، بوشــهر، مازندران، کرمانشاه، لرســتان، زنجان، همدان، 
کهگیلویه و بویر احمد، خراسان شمالی، جنوب کرمان، گیلان، گلستان 
و هرمــزگان به روی صحنه خواهد رفت. اســتان گلســتان با ۳۴اجرا، 
آذربایجان شــرقی۲۰، کرمانشاه ۱۸، خراسان شــمالی۱۴، زنجان۱۲، 

هرمزگان۱۲، جنوب کرمان۱۱، کهگیلویه  و بویراحمد۱۱، مازندران۸، 
همدان۶، بوشهر۶، البرز۵، لرستان۵ و گیلان با ۴اجرای صحنه ای میزبان 
سی و هشتمین جشنواره موســیقی فجر خواهند بود. سی  و هشتمین 
جشنواره موسیقی فجر از ۲۸بهمن ماه تا سوم اسفندماه۱۴۰۱ به دبیری 
بهزاد عبدی در بخش های رقابتی )جایزه باربد( و غیررقابتی برگزار خواهد 
شد و جایزه ترانه، جایزه موســیقی و رسانه، بخش سرود و نشست های 

پژوهشی، دیگر برنامه های این دوره از جشنواره خواهد بود. 

 میزبانی همزمان ۱۴ استان
از جشنواره موسیقی فجر 

فیلم »اتاقک گلی« ساخته محمد عسگری در شب اختتامیه چهل ویکمین 
جشنواره فیلم فجر، برنده سیمرغ های بلورین جایزه ویژه هیأت داوران، 
بهترین فیلم مقاومت، بهترین فیلم اول و جایزه ویژه آرمان از طرف شهردار 
تهران شد. محمد عسگری در فیلم هایی همچون »خورشید« )مجید مجیدی(، »قصر شیرین« )رضا میرکریمی( و 
»تنگه ابوقریب« )بهرام توکلی(   دستیار کارگردان بود و در نخستین فیلمش سراغ روایت ماجرایی عاشقانه در میانه 

عملیات مرصاد رفته است. با او درباره فیلمش و جایزه ای که از شهرداری تهران گرفته گفت وگو کرده ایم.

مهتاب محمدیگفت وگو
روزنامه نگار


